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يهدف البحث الحالي إلى التعرف على اثر درس التربية الرياضية في بعض المتغيرات الوظيفية، والتعرف على اثر درس التربية الرياضية في تطوير بعض عناصر اللياقة البدنية ، وكذلك التعرف على اثر درس التربية الرياضية في مؤشري القدرة اللاهوائية وكتلة الجسم.
واستخدم الباحثان المنهج الوصفي، وكانت عينة البحث من (35) طالب بواقع (7) طلاب من كل شعبة دراسة تم اختيارهم بصورة عمدية وتم تحديد التكافؤ بين المجموعتين في المتغيرات (العمر، الوزن،  الطول) استخدم الباحثان الوسائل الإحصائية الآتية:- الوسط الحسابي، الانحراف المعياري، (T-Test).

واستنتج الباحثان 

1- تحدث دروس التربية الرياضية تحسنا في معدل ضربات القلب .

2- تظهر دروس التربية الرياضية في عدد مرات التنفس .
3- يوجد تأثير لدروس التربية الرياضية في كل من مؤشري القدرة اللاهوائية وكتلة الجسم .
4- يوجد تأثير لدروس التربية الرياضية على عدد من عناصر اللياقة البدنية .
وأوصى الباحثان 

1- ضرورة مراعاة تقنين محتوى درس التربية الرياضية وفقا للأسس التدريبية الفسيولوجية وبما ينسجم مع المرحلة العمرية للتلاميذ .

2- ضرورة إدخال عناصر اللياقة البدنية كمتغير والوقوف على تطورها .
3- إجراء المزيد من الدراسات المشابهة التي تضمن محتوى مقترح لدرس التربية الرياضية يراعى فيه تحسين مستوى الكفاءة البدنية والوظيفية لأجهزة وأعضاء الجسم المختلفة .
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The current researcher aims to reveal the effect of physical Education lesson on certain variables of respiratory circulation device , non-aerobic ability , body mass and some physical fitness elements .

Descriptive method was used . The sample consisted of total (53) students falling in (7) pupils from each division chosen intentionally , and equivalence between groups was done in (age, weight, height)variables. The following statistical tools were used: mathematical means, standard deviation, T-test.

The researchers found out that:

1- physical education lessons make improvement in heart beat rate.

2- physical education lessons increases breathing times.

3- physical education lessons affect non-aerobic ability and mass.

4- physical education lessons affect certain physical fitness elements.

The Researchers recommend:

1-The necessity of lessening physical education lesson content according to physicaloyical training basics coincided with age of the pupils.

 2- The necessity of introducing elements of physical fitness as variable and observing its development.

3-The necessity of initiating similar studies dealing with the content of physical education lesson regarding the idea of developing physical and functional fitness level for different organs and devices of the body.
